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ABSTRACT

The following thesis which is about cancer epidemiology in Sudan has 

been  carried  out  depending  on  the  information  collected  from 

Khartoum Radiation and Isotopes Center, Statistic Section during the 

year 2007 and 2008.

The statistical plotting and the correlations revealed certain findings 

which could be highlighted as follows:

During the year 2007, the common cancers in Sudan among males 

were lymphoma (11.9%), Leukemia (11.6%), and prostate (9.5%) while 

among females were breast cancer (30.7%) and cervical cancer (10%). 

And the common cancer type incidences among males during 2008 

were Leukemia (11.9%), prostate (10.5%), lymphoma (7.8%) and skin 

(7.5%), while the common cancer type incidence among Females were 

breast (30.1%) and cervix (10.8%.(

The cancer Incidence found to correlated with age increment and fitted 

to following equation as example 

780.4081.0 += xy

 where y refers to the 

age and x refers to the cancer incidence in percent and the common 

involved ages

The cancer incidence ages were as following (2007): In Khartoum state 

fifty five to sixty years old (10%), sixty to sixty five years old (9.6%). In 
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Aljazeera state the common involved ages with cancer were of sixty to 

sixty five years old (10.8%), fifty five to sixty five years old (10.6%) In 

North Sudan State fifty five to sixty five years old (12.1%), sixty to 

sixty five years old (11.8%), sixty five to seventy years old (11.1%) 

with an increasing incidence following aging. In White Nile state the 

common involved ages with cancer were of fifty to fifty five years old 

(12.2%), fifty five to sixty years old (10.8%) with an increasing 

incidence following the ageing In Blue Nile state the common involved 

ages with cancer were of fifty to fifty five years old (12.2%), fifty five to 

sixty years old (9.8%),In South Sudan State  the common involved 

ages with cancer were of fifty five to sixty years old (13.4%), forty five 

to fifty years old (11%), In Darfur State   the common involved ages 

with cancer were fifty five to sixty years old (13.6%), forty to forty five 

years old (10.1%) and the incidence was in direct proportional with 

ageing.

In the East state  the involved ages were of forty five to fifty years old 

(14%), sixty to sixty five years old (13.7%) and fifty fife to sixty years 

old (11.1%).In Kordofan state   the common involved ages were of sixty 

five to seventy years old (11%) and fifty five to sixty years old (11%) 

and forty five to fifty years old (10.6%(

While in 2008 the cancer incidences versus age were as follows:
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In Khartoum state the cancer incidences among the age group were 

predominantly among sixty to sixty five years old (10.6%) and fifty five 

to sixty years old (10.3%).In Aljazeera state the common involved ages 

were forty five to fifty years old (11.6%). In North state were of sixty 

five to seventy (10.9%), forty five to fifty (10.8%), sixty to sixty five 

years old (10.5%), fifty five to sixty years old (10.2%). In White Nile 

was among of sixty to sixty five years old (11.8%). In Blue Nile state 

was among the age group of thirty five to forty years old (10.9%),   fifty 

five to sixty years old (10.5%) and sixty to sixty five years old (10.1%). 

In south of Sudan the cancer incidence was predominant among the 

age group of fifty five to sixty years old (17.6%), forty five to fifty years 

old (13.5%) and fifty to fifty five years old (10.8%). In Darfur state was 

among the age group of forty to forty five (12%), fifty to sixty (11%). In 

the Eastern of Sudan it was commoner among the age group of forty 

five to fifty years old (14.8%) and forty to forty five years old (10.3%). 

In Korofan the cancer incidence was commoner among the age group 

of sixty five to seventy years old (11.4%), fifty five to sixty five years old 

(10.8%), forty five to fifty years old (10.8%.(

The cancer distribution among Sudanese native based on their races (tribes) showed that: 

the Predominate cancers among tribes during 2007 are leukemia, breast, cervix, 

lymphoma prostate, esophagus, Bladder, ovary   and nasopharynx.
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The common cancer incidence among certain tribes in Sudan during 2007 which reveal 

that the Predominate cancer incidence percent among Algaalya tribes (22.4%), Alshaiyg 

tribes (11.2%) and aldanagla tribes (9.31%.(

The common cancer incidence among certain tribes in Sudan during 2008 which reveal 

that the Predominate cancer incidence percent among Algaalya tribes (22.3%), Alshaiyg 

tribes (9.4%) and aldanagla tribes (8%.(

الخلصةة
   , على           كليا إعتمادا السودان فى السراطانية الأمراض ومعدلت بنسب الخاص البحث هذا إعتمد  لقد

عامين              بين ما بالخرطوم النووى والطب بالأشعة العلج مركز لدى المتوفره والإحصائيات و 2007البيانات

2008. ميلدية 

-: التى            فى حصرها ىمكن دامغه حقائقا الترابطيه والعلقات الإحصائية البيانات هذه كشفت

العام-   نسبة      2007خلل الليمفاوية الغدد سرطان ونسبة%     11.9شكل الرجال فئة  لسرطان% 11.6عند

نسبة     ثم الأبيض بسرطان%             9.5الدم تميزت قد النساء فئة أن نجد بينما الفئة نفس عند البروستات  لسرطان

العام         هذا فى إصابته نسبة بلغت حيث بنسبة%      30.6الثدى الرحم عنق سرطان %.10يليه
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العام-   بسرطان            2008خلل الرجال عند تمثلت المركز فى السرطانات عموم نسب أن البيانات أظهرت  م

بنسبة    الأبيض بنسبة%    11.9الدم البروستات بنسبة%      10.5ثم اليمفاوية الغدد سرطان  وأخيرا% 7.7ثم

بنسبة    الجلد .        6.5سرطان عموم%     ان تبين العام لنفس النسوية للفئة وإستعراضا الذكورية الفئة نفس  عند

بنسبة         الثدى سرطان فى تمثلت عندهن السرطانية بنسبة%      30.1الإصابات الرحم عنق سرطان %.11.8ثم

المعادلة                 إعتماد تم حيث كنموذج أخذها يمكن بالعمر الصلة ذات السرطانية أالإصابات أيضا تبين  لقد

y=0.081x + 4.780   حيثy      ترمز بينما للعمر .  xترمز سنة     فى المئوية الإصابة ولية   2007نسبة فى  نجد

العمرية               الفئة أواسط فى المصاب بعمر الصلة ذات الإصابات هذه دراسة تمت لقد  والتى 60-55الخرطوم

نسبة   مابين%        10بلغت العمرية القئة عند النسبة إنخفضت بلغت   65-60بينما تمت%.  9.6حيث  كما

: التى               تبين حيث الجزيرة ولية فى بالسرطان والأصابة العمرية بالعلقة الخاصة البيانات نفس  دراسة

الإصابة    نسبة مابين%     10.8بلغت العمرية الفئة نسبة   65-60عند بين%      10.6و ما العمرية الفئة -55عند

العام        65 خلل السودان شمال فى عاقة         2007أما على والدالة المتوفرة هى أدناه النسب أن نجد  م

-: بالعمر   السرطانية الصابات

العمرية    الفئة النسبة   65-55فى %.12.1بلغت

الفئةالعمرية   النسبة   65-60فى %.11.8بلغت

العمرية    الفئة النسبة   70-65فى %.11.1بلغت

العام         فى الإصابة فنسب الأبيض النيل ولية فى بين   2007اما ما العمرية%   (12.2متباينت  )55-50للفئة

ونسبة   العمرية%   (9.8عام .60-55للفئة عام) 

بلغت         اذا أيضا النسب تباينت السوذان جنوب العمرية%    (13.4وفى الفئة وإنخفضت)  60-55عند  عام

العمرية%    (11إلى  الفئة ,      50-45عند     . حيث)  السرطانية الإصابة نسب إختلفت أيضا العام نفس وفى  عام

العمرية%   (13.4بلغت  نسبة)   60-50للفئة ثم العمرية%   (10.1عام .45-40للفئة عام) 
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      -  - بلغت      قد الإصابة نسبة أن العام نفس السودان شرق فى أيضا نجد (14كما العمرية%    الفئة  )50-45عند

و   مابين%   (13.7عام وأخيرا)   65-60للفئة العمرىة%   (11.1عام .60-55للفئة عام) 

الإصابة      نسبة بلغت كردفان العمرية%   (11وفى (70-65للفئة و)  بلغت)    60-55عام بينما التوالى على  عام

العمرية  ( نسبة)  45-40الفئة %.10.3عام

للعام        العمر حسن السرطانية الإصابة حالت :2008أما التالى     النحو على جائت م

العمرية              الفئة مابين كبير حد الى بالسرطان الإصابة حالت إنحصرت الخرطوم ولية بنسبة  65-60فى  عام

بنسبة   60-55والفئة %   10.6 النسب%.       10.3عام فكانت الجزيرة ولية فى العمرية%   11.6أما -45للفئة

الإصابة        50 نسبة بلغت الشمالية ولية وفى العمرية%   10.9عام الفئة ونسبة   70-65عند  %10.8عام

ونسبة   50-45للفئة  نسبة    65 -60للفئة% 10.5عام ثم .    60-55للفئة%  10.2عام النيل  ولية فى أما  عام

العمرية     الفئة فكانت بنسبة      65-60الأبيض إصابة الكثر هى فى%      11.8عام العمرية الفئات تفاوتت  بينما

بلغت        حيث الأزرق النيل ولية فى العمرية%   10.9الإصابة ونسبة   40-35للفئة  60-55للفئة%  10.5عام

ثم   .           65-60للفئة%  10.1عام شيوعا  الكثر الإصابة نسبة لأن نجد السودان جنوب فى أما  %17.6عام

الفئة    اواسط نسنة    60-55كانت ثم نسبة    50-45للفئة% 13.5عام واخيرا .55-50للفئة%  10.8عام  عام 

هى         الإصابة نسبة أن نجد دارفور فى العمرية%  12أما و  45-40للفئة العمرية%    11عام  60-50للفئة

بلغت.         حيث السودان شرق فى الإصابة نسبة العمرية%   14.8وإختلفت  للفئة% 10.3ونسبة  50-45للفئة

عام.          45-40العمرية  كردفان فى السرطانية للإصابة إنتشارا هنالك أن النسبة   2008كما بلغت حيث  م

العمرية%     11.4 الفئة اواسط .50-45و 65-55للفئة%  10.8ونسبة  70-60فى التوالى   على

  هففى:2008&2007  أنواع السرطانات الكثثر شيوعا عند قبائل السودان المختلفففة خلل  

 الففدم البييففض,سفرطان الثفدى,سففرطان عنففق الرحففم,سفرطان الغفدد اليمفاويففة, سفرطان

البروستات, سرطان البلعوم، سرطان المثانة، سرطان المبيض وسرطان البلعوم النفى.

  نجففدها لففدى قبائففل2007إن أكثثر نسب  إصابيات سففرطانية للقبائففل السففودانية فففى عففام 

 م نلحففظ2008%. أمففا فففى عففام 9.31% والدناقلففة 11.2%, الشففايقية 22.4الجعليففن 
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 إنخفاض فى نسب الصابية لففدى نفففس القبائففل حيففث نجففد قبائففل الجعليففن سففجلت نسففبة

%.8% والدناقلة 9.3% ,الشايقية نسبة 22.3
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